
Ocupa un gran despatx a l’ajun-
tament de Fontanals. És un espai
elegant, amb una decoració clàs-
sica. Des d’un lateral de la sala, la
seva taula, sense ordinador, do-
mina l’espai. Amb  anys a l’es-
quena i  d’alcalde, Isidre Forga
es mostra enèrgic... 

Ha guanyat vuit eleccions per
majoria absoluta... quin és el se-
cret?

Fer-ho bé. Treballar de franc...
mai no he cobrat ni un duro. Ni
una assignació.

Creu que li ho valoren els veïns?
Jo diria que sí. Aquí tenim els di-

ners que tenim, no n’hi ha més. Si
els destines a pagar sous, fan fal-
ta per a una altra cosa. 

I com s’ho ha fet tants anys sen-
se cobrar?

Durant uns anys encara vaig
tenir els meus negocis d’explota-
ció forestal, però els negocis, si no
hi ets, no funcionen. Em vaig ado-
nar que tenia l’edat, que ningú
no volia continuar darrere meu i
que havia de tancar l’empresa. 

En tants anys en la política,
ha patit molts cops de colze?

No n’he tingut gaires. Poquís-
sims, perquè els cops de colze
són sempre per diners, i com que
aquí no tinc un sou i allà no en bus-
cava cap... no he hagut de fer cops
de colze. Ara, quan l’he hagut de
fer per alguna cosa per l’Ajunta-
ment, llavors sí que l’he fet. Però
aquests te’ls perdonen. Anar a de-
manar caritat per a un altre és
molt fàcil, però anar a demanar ca-
ritat per un mateix no ho és tant,
s’ha de tenir molta careta. 

Molta gent també és en políti-
ca per vanitat personal...

Sí, i per arreplegar el que pu-
guin o per venjar-se d’una altra
persona... això és el que més hi ha
ara i que abans no hi era.

Com era abans?
Quan jo vaig entrar a l’Ajunta-

ment era un sistema de política
molt diferent del d’ara.

Una època de democràcia in-
cipient amb cacics...

Sí, però tot anava més recte.
Després tot s’ha anat espatllant,
s’han creat interessos, tothom vol
viure d’això... però la vaca no dóna
per tant.

Parla d’aquella època... vostè
era franquista?

Jo no vaig tenir mai cap càrrec
�ns que no va venir la democràcia.
Mai.

Vol dir que valora el respecte i
la disciplina d’aquells anys...

Sí, ara no hi ha respecte per

res. Quan jo era petit, veies la
Guàrdia Civil i... ostres. No em
quadrava perquè era un nen, però
tenia un respecte. Ara, aquest jo-
vent veu la Guàrdia Civil o els
Mossos d’Esquadra i se’ls enri-
uen a la cara..., i jo no tinc nassos
de fer-ho ara i no ho he fet mai.
Abans ens teníem respecte perquè
ens ho havien ensenyat i ara la de-
mocràcia vol dir que tothom fa el
que vol... bé, però s’ha de tenir co-
neixement, perquè la democràcia
arriba a un punt.

Ara som a l’altre extrem...
Sí, ara hem anat a l’altre ex-

trem. Ara tothom té dret de fer el
que vulgui. Per això anem tan bé.

Què proposa?
No es pot dir. Donar ordres a qui

s’han de donar. 
Vaja, que no hi ha respecte per

les jerarquies...
Si un policia local a Puigcerdà et

planta cara i et crida: vine cap
aquí, i sap qui sóc, home... vine tu!
Una mica de respecte.

Com li agradaria que el recor-
dessin com a alcalde?

Home, pel que he fet, i crec que
se’n recordaran. Els vells se’n re-
cordaran. Els joves potser no, però
els vells sí, perquè he fet moltes co-
ses i no els he posat impostos, i
d’això la gent se’n recorda i ho té en
compte. El jovent no, perquè no
dóna importància a les coses.... di-
uen... va, ho fa perquè és ric..., però
no hi ha ningú que tingui prou di-
ners. És veritat o no? Ara, t’has de
conformar amb el que tens. Jo
per viure tinc les meves coses i ve-
nir a l’ajuntament és la meva a�ció.
Com aquell a qui li agrada jugar al

golf o al que sigui, a mi m’agrada
ser aquí. M’agrada ajudar la gent,
fer coses... és el meu fort. El que no
puc fer és estar aturat. 

I per què plega? Què farà des-
prés de les eleccions?

Home, tinc  anys i vaig cap als
. Vull dir que a aquesta edat...,
mira, si plego ara podré deixar
l’Ajuntament una mica encarri-
lat, com a mínim és el que crec.  En
canvi, si haig de plegar per una ma-
laltia, això quedarà tot desfet. 

Vol dir que no manarà encara
una mica després de plegar?

Ah, no. El nou alcalde, si és que
entra el que jo vull, ja ho farà ell sol.

I què farà vostè?
Mira, voltar per aquí... potser tro-

baré a faltar l’Ajuntament... quan
una persona és gran ha de tenir al-
guna obligació, perquè si no es pot
passar moltes hores al llit i no és
bo.  Jo ara molts dies em podria ha-
ver aixecat a les onze, però em tele-
fonaven per una cosa o altra o
perquè algú t’esperava..., això m’o-
bligava tot i que en un principi
em fes mandra. Després m’hi po-
sava i pensava que això m’ajuda a
viure. 

Com recorda el Fontanals que
va agafar?

Hi havia alguns deutes. 
I com el deixa?
Sense deutes i havent fet mol-

tíssimes obres. Cada any. Som
dels ajuntaments que en fan més.

I com es fa això?
Anant a demanar caritat i aquí

no he mogut mai cap impost.
L’IBI no l’he tocat mai, de mane-
ra que ara tenen el marge per
apujar-lo.

De manera que a Fontanals hi
ha qualitat de vida...

Crec que sí. Tan sols vam haver
d’apujar l’aigua perquè ens hi van
obligar, tot i que també la tenim
més barata que els altres munici-
pis.

De què està especialment con-
tent?

He fet moltes obres i totes les he
fet de gust.  L’Ajuntament és com
un dipòsit d’aigua, sempre has de
mirar que tingui una aixeta d’en-
trada grossa i una de sortida peti-
ta. Si controles això... molt bé.
Quan vaig arribar no hi havia cap
carretera enquitranada i ara les hi
tinc totes menys un camí.

Com es gestiona un poble que
triplica de llarg la població els
caps de setmana?

S’ha de tenir mà esquerra. Mol-
tes vegades m’haig de mossegar la
llengua i no dir el que penso. De
vegades, però, sí que els ho dic, si
són molt  pesats. No saben què és
una propietat privada, es posen en
qualsevol lloc, entren als prats... Al-
guns ens pregunten què faríem
aquí sense ells... jo els dic que
abans que vinguessin vivíem mi-
llor. Érem una comarca més o
menys rica, era tot agricultura que
donava. Però, vaja, són quatre els
que porten problemes. Hi ha gent
molt maca.

Està content amb la Cerdanya
que tenim?

Sí, però potser ens manen mas-
sa de fora. Abans ens ho fèiem tot
aquí i pobre del qui entrava a casa
d’un altre. Ara és de la gent de Bar-
celona.

I això ho ha fet el túnel?
No, l’ambició de la gent, que s’ha

deixat manar perquè li anés bé per
un altre costat. Mira, jo sóc un
malparit per als empresaris... Aquí
en venien i no n’hi ha ni un que
pugui dir que m’ha donat diners i
molt pocs, en  anys, que m’ha-
gin pagat un dinar.
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Entrevista Isidre Forga
Alcalde de Fontanals durant 32 anys, decideix no presentar-se de nou.  Després d’analitzar-ho molt, el qui ha
estat alcalde de Fontanals durant tota la democràcia ha decidit no presentar-se més. Té 85 anys i el convenciment que ha
gestionat el poble amb honradesa. Enyora una altra manera de fer d’abans, quan, assegura, hi havia més respecte

«M’he deixat pagar molt pocs dinars i
mai no he cobrat res de l’Ajuntament»

«M’agrada la Cerdanya que

tenim, però ens manen massa

de fora, abans ens ho fèiem tot

nosaltres»

«En política hi ha molta gent

per vanitat personal, per arreplegar

alguna cosa o per venjar-se d’algú...

Abans no era així»

«M’agradaria que se’m

recordés pel que he fet, crec 

que els vells sí que ho faran... 

Els joves no valoren les coses»

Isidre Forga, al seu despatx de l’ajuntament de Fontanals
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